
PROTOKÓŁ Nr 11/2024
Zebrania Zarządu Polskiego Związku Orientacji Sportowej

z dnia 17.12.2024 r.

Miejsce: Cyfrowo, na platformie Skype
Data: 17.12.2024 r.

Uczestnicy: Łukasz Charuba (ŁC) Prezes
Karol Kalsztein (KK) Wiceprezes
Janusz Porzycz (JP) Wiceprezes
Barbara Nowak (BN) Skarbnik
Wojciech Dwojak (WD) Sekretarz
Krzysztof Kołakowski (KKoł) Pracownik Biura PZOS
Joanna Mędrecka (JM) Pracownik Biura PZOS

1. Zarządzanie organizacją i finanse

Regulamin finansowy:
Przedstawiono ostateczną wersję Regulaminu Finansowego, po wprowadzeniu drobnych
poprawek, Regulamin zostanie opublikowany bez zbędnej zwłoki.

Komisje statutowe:
Podjęto decyzję o podniesieniu statusu i zmianie nazw Zespołu Zielonego Sportu oraz
Zespołu ds. innych form rywalizacji w orientacji sportowej na Komisję Zielonego Sportu
i Komisję ds. innych form rywalizacji w orientacji sportowej (komisje specjalistyczne).

2. Kadry narodowe i szkolenie

Dodatkowe środki na sport wyczynowy:
Ministerstwo Sportu i Turystyki przyznało w ramach Programu wspierania sportów
nieolimpijskich poprzez dofinansowanie przygotowania i udziału zawodników we
współzawodnictwie międzynarodowym w 2024 roku dodatkowe 20 tys. zł na stroje dla kadry
narodowej. Środki będą rozdysponowane w zależności od potrzeb poszczególnych kadr.

Zasady kwalifikacji do imprez głównych w BnO:
Omówiono zasady kwalifikacji do imprez mistrzowskich, w szczególności EYOC i JWOC oraz
do imprez międzynarodowych seniorów. Zwrócono uwagę na trudną sytuację



organizacyjną wynikającą z braku pełnej obsady sztabu trenerskiego w kadrach biegów na
orientację. Aktualnie trwają poszukiwania trenerów, co komplikuje prace nad
kompleksowym planem szkoleniowym i organizacyjnym.

Pomimo tych trudności, Zarząd ustalił zasady kwalifikacji dla juniorów oraz omówił
wstępne założenia dla seniorów:

● Juniorzy:
Kwalifikacje opierają się na czterech zawodach kwalifikacyjnych, z których liczyć się
będą trzy najlepsze wyniki. Utrzymany zostaje bieg crossowy, który ma na celu
sprawdzenie przygotowania fizycznego zawodników. Zasady zostaną opublikowane
bez zbędnej zwłoki.

● Seniorzy:
Kwalifikacje zostały zaprojektowane z myślą o lepszym dostosowaniu do specyfiki
poszczególnych zawodów. Zaproponowano system oparty głównie na rankingach
IOF: leśnym i sprinterskim. Jednocześnie omówiono możliwość powołań
„uznaniowych” przez sztab trenerski (lub Zarząd, w przypadku braku trenera), co
pozwoli uwzględnić zawodników o wyjątkowym potencjale lub formie, jednak taka
formuła będzie wykorzystywana tylko w ostateczności. Po dopracowaniu
konkretów zasady zostaną opublikowane bez zbędnej zwłoki.

Prośba o rozszerzenie składu kadry narodowej RJnO:
Negatywnie rozpatrzono wniosek o rozszerzenie składu kadry RJnO o dwóch zawodników.

Kurs trenerski:
Zarząd podkreślił potrzebę zorganizowania kursu trenerskiego, który pozwoliłby na
zwiększenie liczby wykwalifikowanych trenerów w orientacji sportowej. JP został
zobowiązany do nawiązania kontaktu z osobami posiadającymi odpowiednie kompetencje
do przygotowania i przeprowadzenia takiego kursu.

3. Imprezy sportowe i kalendarz

Organizator zawodów CTZ – kto składa wniosek o organizację a kto jest faktycznym
organizatorem:
Podczas zebrania omówiono szczegóły dotyczące sytuacji, w której podmiot składający
wniosek o organizację zawodów z cyklu CTZ (Centralny Terminarz Zawodów) różni się od
faktycznego organizatora zawodów (podmiotu wystawiającego rachunki).

Ustalono następujące zasady postępowania:

● Podmiot składający wniosek musi formalnie potwierdzić, że bierze
odpowiedzialność za organizację zawodów, nawet jeśli realizacja będzie podzlecona
innemu podmiotowi.

● W przypadku współpracy między klubami a osobami fizycznymi lub innymi
podmiotami, wymagane jest sporządzenie umowy, która precyzuje zakres
obowiązków każdej ze stron.



● Tylko jednostka aplikująca o organizację imprezy (członek PZOS) może wystawiać
rachunki za udział w zawodach.

● Zapisy te będą zawarte w zaktualizowanej umowie z organizatorami CTZ.

Celem jest poprawa przejrzystości i efektywności organizacji zawodów CTZ, a także
zapobieganie sytuacjom, w których odpowiedzialność za ewentualne problemy
organizacyjne nie jest jasno przypisana.

Kontroler na Mistrzostwa Polski w Długodystansowym BnO 2025:
Zarząd PZOS powołał Janusza Porzycza na kontrolera Długodystansowych Mistrzostw
Polski w BnO 2025 r.

MP NBnO 2024 i 2025:
WD zobowiązał się do kontaktu z organizatoremMP NBnO 2024 w celu omówienia
szczegółów organizacyjnych.
Omówione zostały też opcje rozegrania MP za 2025 r. Kalendarz czeskich zawodów nie jest
korzystny z punktu widzenia dat, jednak przy niepewnych warunkach pogodowych, Zarząd
będzie monitorował opcje rozegrania Mistrzostw przy ewentualnej zmianie terminu.

MP w OP 2025:
Dyskutowano o nowej formule rozgrywania sztafet. Postanowiono zasięgnąć opinii
środowiska przed podjęciem decyzji, jednak Zarząd PZOS jest negatywnie nastawiony do
zaproponowanej formy rozgrywania sztafet.

Mistrzostwa Polski U23 w BnO:
Przeanalizowano propozycję wprowadzenia kategorii U23 na Mistrzostwach Polski w biegu
na orientację, z trasami wspólnymi z kategorią KM21. Omówiono szczegóły organizacyjne
oraz korzyści wynikające z tego rozwiązania:

● Koszty organizacyjne:
○ Głównym dodatkowym kosztem będzie zakup kompletu medali dla kategorii

U23. Wydatki te zostaną pokryte z budżetu PZOS.
○ Dzięki wspólnym trasom z KM21 możliwe jest uniknięcie dodatkowych

kosztów związanych z przygotowaniem osobnych map, tras czy
dodatkowego zaplecza technicznego.

● Korzyści dla środowiska sportowego:
○ Możliwość finansowania szkolenia z dotacji: Kluby sportowe

z zawodnikami w kategorii U23 mogą skorzystać z dodatkowych środków
finansowych dostępnych w ramach programów dotacyjnych. Obecność tej
kategorii zwiększa szansę na uzyskanie wsparcia w formie dotacji celowych.

○ Stypendia sportowe:Wyniki osiągnięte w kategorii U23 mogą być
podstawą do ubiegania się o stypendia sportowe przyznawane przez
uczelnie, samorządy lokalne czy inne instytucje wspierające młodych
sportowców.

○ Wsparcie środowiska studenckiego:Młodzi zawodnicy, którzy często łączą
karierę sportową ze studiami, zyskają dodatkową motywację do startów
w zawodach oraz możliwość rozwijania swoich umiejętności.



○ Wzrost poziomu sportowego: Kategoria U23 pozwala na zachowanie
ciągłości rywalizacji pomiędzy juniorami a seniorami. Młodzi seniorzy, którzy
dopiero rozpoczynają rywalizację na najwyższym poziomie, będą mieli
możliwość zmierzenia się z rówieśnikami, co ułatwi im adaptację do
trudniejszych tras i rywalizacji z doświadczonymi zawodnikami.

○ Motywacja dla młodych zawodników:Obecność kategorii U23 zwiększa
motywację do dalszych startów w wieku przejściowym, gdy wielu
zawodników rezygnuje z aktywności sportowej z powodu zbyt dużej różnicy
poziomówmiędzy juniorami a seniorami.

○ Wprowadzenie kategorii U23 może przyczynić się do zwiększenia liczby
zawodników w kategorii seniorów w kolejnych latach, co przełoży się na
rozwój całego środowiska orientacji sportowej.

PZOS planuje również przeprowadzić konsultacje ze środowiskiem sportowym, aby uzyskać
dodatkowe opinie i sugestie.

4. Rozwój i promocja orientacji sportowej

Program “Przygoda dzieci i młodzieży z OS”:
Omówiono aktualny stan realizacji programu oraz plany na najbliższy rok. Dyskusja
dotyczyła kluczowych kwestii, w tym materiałów dydaktycznych, wsparcia dla klubów,
finansowania i promocja. Podjęto decyzję o wprowadzeniu:

● Monitorowania wyników: czyli systemu raportowania liczby uczestników programu
oraz organizowanych wydarzeń, aby lepiej ocenić jego efektywność.

● Obowiązkowych licencji uczestników programu: każdy uczestnik programu
powinien mieć wykupioną licencję PZOS

Zielony Punkt Kontrolny:
Dyskutowano o potrzebie wsparcia projektu, który ma duży potencjał zarówno sportowy,
jak i turystyczny. Podkreślono zainteresowanie lokalnych samorządów, które widzą
w Zielonym Punkcie Kontrolnym produkt atrakcyjny dla turystów. Rozważano również
inspiracje zagraniczne, w tym przykład ze Szwecji, gdzie podobny projekt jest rozwijany
i cieszy się dużym zainteresowaniem.

Pan Włodzimierz Protasiewicz, zaangażowany w rozwój ZPK, zwrócił się do PZOS
z propozycją zawężenia współpracy. W związku z tym Zarząd skontaktuje się z panem
Włodzimierzem Protasiewiczem, aby zaproponować mu udział w wyjazdowym zebraniu
wWarszawie, zaplanowanym na 11 stycznia 2025 roku, aby omówić dalsze kroki.

5. Regulacje i rozpatrywanie wniosków

Regulaminy
Omówiono potrzebę aktualizacji kilku regulaminów, w tym regulaminu licencyjnego,
regulaminu zmiany przynależności klubowej oraz regulaminów sędziowskich. Ustalono,



że szczegółowe rozmowy na te tematy odbędą się podczas wyjazdowego zebrania Zarządu
wWarszawie, zaplanowanego na 11 stycznia 2025 roku.

Możliwość ujęcia w systemie zgłoszeń nazw jednostki wojskowej/WOT/uczelni/szkoły:
Na zebraniu Zarządu omówiono możliwość wprowadzenia w systemie zgłoszeń
dodatkowych informacji, takich jak nazwa jednostki wojskowej, WOT, uczelni lub szkoły,
do której przynależy zawodnik. Zaznaczono, że każdy zawodnik ma licencję przypisaną do
klubu, a te dane byłyby informacją dodatkową, szczególnie przydatną podczas imprez
współorganizowanych z instytucjami wojskowymi lub akademickimi. Decyzji w tej sprawie
nie podjęto, a temat wymaga dalszej analizy technicznej.

Zgłoszenia na zawody osób niezrzeszonych przez stronę PZOS:
Omówiono problem braku możliwości podglądu danych kontaktowych osób
niezrzeszonych w systemie zgłoszeń PZOS, co utrudnia komunikację z zawodnikami
w sprawach organizacyjnych. Ustalono, że temat zostanie przekazany administratorowi
strony w celu analizy technicznej i przedstawienia propozycji rozwiązania,
z uwzględnieniem przepisów RODO.

Ujednolicenie nazewnictwa:
Na zebraniu poruszono temat nazewnictwa w dokumentach PZOS, na listach startowych
i wynikach zawodów. Dyskutowano o potrzebie wprowadzenia klarownych zasad
rozróżniania zawodników z licencjami indywidualnymi, klubowymi oraz tych bez licencji.
Decyzje w tej sprawie nie zostały jeszcze podjęte, a temat wymaga dalszych konsultacji.

6. Współpraca międzynarodowa

Umowa na organizację Mistrzostw Świata w Rowerowej Jeździe na Orientację 2025
Podpisana została umowa z IOF na organizację Mistrzostw Świata w Rowerowej Jeździe na
Orientację, które odbędą się w 2025 roku w Polsce.

Proces ponownej akredytacji dla Event Advisorów IOF
PZOS popiera osoby pełniące funkcję Event Advisora i przekaże odpowiednią informację do
IOF.

7. Inne sprawy

Punkty SSM 2024 – Podsumowanie
Podczas zebrania Zarządu omówiono podsumowanie punktacji SSM (System Sportu
Młodzieżowego) za rok 2024. Analizując dane, podkreślono:

● Wysoki procent zdobytych punktów:
Zwrócono uwagę na skuteczność w pozyskiwaniu punktów, gdzie poziom zdobytych
punktów SSM w 2024 roku osiągnął 88,59%w stosunku do dostępnej puli. Wynik
ten jest kontynuacją tendencji wzrostowej z poprzednich lat.



● Rozwój poszczególnych grup wiekowych:
W kategoriach MMM, MPJm i MPJ (Mistrzostwa Młodzików, Juniorów Młodszych
i Juniorów), odnotowano odpowiednio:

○ MMM: Realizacja planu na poziomie 97,01%,
○ MPJ: 88,48%.
○ MPJm: 79,71%,

● Punktacja w odniesieniu do startujących:
Wskazano, że poziom punktacji w odniesieniu do liczby startujących zawodników
pozostaje stabilny, choć dla MPJm zauważono potrzebę poprawy efektywności
startów.

● Kierunki dalszych działań:
Podkreślono znaczenie efektywnego szkolenia oraz wspierania młodszych kategorii
wiekowych, aby utrzymać pozytywny trend i zwiększyć liczbę zawodników
punktujących w przyszłości.

Ostateczne wnioski z podsumowania SSM zostaną przedstawione na wyjazdowym zebraniu
Zarządu wWarszawie 11 stycznia 2025 roku.

Protokołował
Sekretarz PZOS
Wojciech Dwojak

Zebranie prowadził
Prezes PZOS
Łukasz Charuba


